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Vonzóvá tennék a települést
A  p o lg á r m e s t e r  s z e r in t  a z  a d ó p o l i t i k a  k e d v e z  a  v á l la lk o z á s o k n a k

M O L N Á R  O S Z K Á R

4 8  é ves , S a jó s z e n tp é te re n  szü le te tt. Á lta láno s  
é s  kö z é p is k o la i ta n u lm á n y a it E d e lé n yb e n  vé
g e z te . 1 9 9 1 -tő l az E u ro lux -T ra ns  Kft. e ln e ve 
zé sű  n e m ze tkö z i fuva rozóvá lla la t ügyveze tő  
ig azga tó ja . A tá rs a s á g o t 1 9 9 6 -o s  e re d m é n y e  
a lap ján  M agya ro rszá g  2 0 0  le g jo b b  c é g e  kö 
z ö tt  ta r to t tá k  ny ilván. 1 9 9 0 - 9 4  k ö z ö tt ta g ja  
vo lt az e d e lény i ö n k o rm á n yza tn a k . 1 9 9 4 -tő l 
ta g ja  a  F idesz  -  M agya r P o lgári P á rtnak . 1 9 9 8  
ó ta  o rszá g g yű lé s i k é p v ise lő , az  e u ró p a i in te g 
rá c ió s  b izo ttsá g  ta g ja . N ős, ké t g y e rm e k  
é d e sa p ja . S za b a d id e jé t sz ívesen  tö lt i fő zé sse l.

Az országos szempontból is egye
dülálló L’Huillier-Coburg-kastély 
felújítása mellett az egész tele
pülést vonzóvá kell tenni ahhoz, 
hogy növekedjen az edelényi 
idegenforgalom -  á llítja  Molnár 
Oszkár polgármester. Az önkor
mányzat számos beruházást 
tervez, amelyekhez uniós forrá
sokat is szeretne kapni.

F A Z E K A S  E D IN A

I  M it nyújt a város a betele
pü lő  cégeknek?

Adópolitikánkat úgy alakítottuk 
ki, hogy kedvező legyen a beru
házóknak. Azok a vállalatok, 
amelyek az első évben legalább 
őO munkahelyet létesítenek, 
száz százalékban mentesülnek 
az iparűzési adó alól, a második 
évben pedig 50 százalékos en
gedményt kapnak. Igaz, e köny- 
nyítések csak 2007-ig alkalmaz
hatók. Igyekszünk rugalmasan 
kezelni a befektetőket, gyors 
ügyintézést biztosítunk, ami 
sokszor döntő szempont lehet.

I  Milyen nagyobb cégek tele
pedtek le eddig Edelényben? 

Ősszel költözött a városba a Linga 
csokoládégyár, amely mintegy 60 
főt foglalkoztat, de szezononként 
további 20-30 fővel bővíti a létszá
mot. A zöldmezős beruházás kö
zel 200 m illió forintba került. A 
nagyobb cégek közé tartozik az

A  befektetőknek  

gyors ügyintézést biz

tosítunk, am i sokszor 

döntő  szem pont lehet

óriásplakátokat gyártó Eclipse- 
Print Kft., amely 80 embernek ad 
munkát. Edelényben jelentős a 
textilipar. A legnagyobb, több 
m int 100 fős varroda évtizedek 
óta működik. Tavaly települt 
Edelénybe a Benetton egyik be
szállítója, az olasz A irflyt, és egy 
konfekcióruha-gyártó cég is mű
ködik Itt. Egy német-magyar ve
gyesvállalat beruházásában most 
épül a betonelemgyár, amelyet 
várhatóan júniusban adnak át.

I  Van-e a városnak ipa ri
parkja?

A 27-es főút közvetlen közelében 
-  a város bejáratától csupán 100

méterre -  a korábbi bánya terü
letén alakítottuk k i az ipari öve
zetet, ahol még mintegy 20 hek
tár várja a beruházókat. Az ipari 
park címre hamarosan pályá
zunk. A terület részben az ön- 
kormányzat tulajdona, részben 
magántulajdonban van. Az ipari 
ingatlant négyzetméterenként 2 
ezer forintért kínáljuk.

I  Milyen cégeket látnának 
a legszívesebben?

A legfontosabb szempont, hogy 
környezetkímélő tevékenységet 
folytassanak. Egyébként bár
mely céget szívesen látunk, ha 
munkahelyeket teremt és élénkí
ti a gazdaságot.

I  Milyen a város megközelít
hetősége?

Nincs okunk panaszra, hiszen az 
M3-as meghosszabbításával je
lentősen javult a város megköze
líthetősége. Az autópálya és a 26- 
os gyorsforgalmi út további fej
lesztése újabb lendületet adhat a 
városnak.

I  M i je llem zi Edelény munka
erőpiacát?

A bánya bezárása, vagyis 1996 
óta az országos átlagnál jóval 
magasabb, 30 százalékos a mun
kanélküliség a városban. Gondot 
okoz, hogy míg az előző ciklus
ban évi 100 főnek adtak munkát 
a közmunkaprogramok, tavaly 
már csak 50 fő elhelyezésére

nyílt lehetőség, az idén pedig ez 
a szám 15-re csökken.

I  Mekkora a város költség- 
vetése?

Az idén 3,4 m illiárd forintból 
gazdálkodunk, ám ebből szinte 
semmit nem tudunk fejlesztések
re fordítani. A beruházások fi
nanszírozásához tavaly kötvénye
ket bocsátottunk k i 300 millió fo
r in t értékben. Adóbevételünk 
évente mintegy 150 m illió  forint.

I  Milyen nagyobb beruházáso
kat végeztek az utóbbi időben? 

Felújítottuk és kibővítettük a kór
házat. A beruházást 1,4 milliárd 
forint címzett támogatásból való
sítottuk meg. Két ütemben, mint
egy 70 millió forintos ráfordítás
sal korszerűsítettük a Szabó Lő
rinc Általános Iskolát. Ehhez 36 
millió forint hitelt vettünk fel. 
Még tavaly elkészült a másik álta
lános iskola bővítése is. Ezenkí
vül több infrastrukturális fejlesz
tést hajtottunk végre.

I  Most milyen fejlesztéseket 
terveznek, és melyek a leg
sürgetőbb feladatok?

Tervezzük a gimnázium rekonst
rukcióját és bővítését, az iskolá
hoz pedig szeretnénk új sport- 
csarnokot építeni. A beruházás 
számítások szerint közel 1,2 m il
liárd forintba kerül majd. A cím
zett támogatásra már másodszor 
adtuk be a pályázatot. Készülünk

a belváros rekonstrukciójára, 
amelynek részeként felújítjuk az 
épületeket, új burkolattal látjuk 
el a járdákat és növeljük a zöldfe
lületeket is. Egyre sürgetőbb fel
adat a művelődési központ kor
szerűsítése, és szeretnénk egy új, 
modern városházát is építeni. 
Most adjuk be a pályázatot a járó
beteg-szakellátó intézet felújítá
sára és bővítésére. Fontos feladat 
az utak fejlesztése és a szenny
vízhálózat rekonstrukciója is.

I  M it tesznek az idegenforga
lom élénkítése érdekében? 

Évtizedekig sokan a L’Huillier- 
Coburg-kastélyra kívánták „épí
teni” a város idegenforgalmát, 
szerintem viszont előbb a telepü
lést kell vonzóvá tenni ahhoz, 
hogy növekedjen a látogatók szá
ma. Nem vitatható azonban, hogy 
a kastély felújítása jelentős szere
pet játszik az idegenforgalom 
élénkítésében. Kevesen tudják, 
hogy Edelényben már az 1200-as 
években jelentős szőlőtermesz
tés folyt. A borturizmus fejleszté
se céljából az egyik szőlőhegyen 
az önkormányzat megvásárolt 
néhány hektár területet, ahol kö
zösségi és vendégházak épülnek. 
Erdei kerékpárutak építésével is 
szeretnénk növelni a város ide
genforgalmi vonzerejét. A telepü
lésen kevés a szálláshely, csak az 
önkormányzatnak van egy ven
dégháza. A bővítést vállalkozói 
tőkéből kívánjuk megoldani.

Mintegy egymilliárd forintos be
ruházással betonelemgyártó 
üzemet épít Edelényben a Nep
tunecht Kft. A gyártás várhatóan 
június végén kezdődik - közölte 
Orosz Péter, a német-magyar 
vegyesvállalat ügyvezető igazga
tója. A zöldmezős beruházás ta
valy szeptemberben indult a cég 
német tulajdonosa, a Knecht 
GmbH által átadott környezetba
rát know-how alapján.

A kezdetben 50 főt foglalkoz
tató üzem éves termelői kapaci
tása 20 ezer tonna lesz, amelyet

I  A MAGYAR NEMTUN-BAU
Rt. a  n é m e t K n e c h t 
G m bH -va l kö z ö s e n  tava ly  
h oz ta  lé tre  a  N e p tu n e c h t 
K ft.- t az e d e lény i b e ru h á 
zás  m egva lós ításá ra . A  né
m e t tá rsa sá g  fő  te vé k e n y 
s é g e  a  b e to n e le m g y á rtá s , 
ille tve  a m agas- é s  m é ly
é p ítés . A z  19 2 8 -b a n  a lapí
to tt  K n e c h t c é g c s o p o r t  a 
n e g y e d ik  le gn a g yo b b  
b e to n e le m g y á rtó  tá rsa ság  
N é m e to rszá g b a n .

öt éven belül 30 ezerre kívánnak 
bővíteni. A foglalkoztatottak szá
mát később 100 főre növelik. A 
tervek szerint a kezdeti egymilli
árd forintos árbevétel öt év múl
va elérheti a 2-3 m illiárd forintot 
-  tette hozzá Orosz Péter.

Az új üzemben gyártandó be
tontermékek (pillérek, távtar
tók, „szendvicsfalak” , masszív 
falak) elsősorban ipari létesítmé
nyek építésére alkalmasak. A 
betonelemgyár a németországi 
piacra is értékesít majd. A 
Neptunecht Kft. magyar tulajdo
nosa, a Nemtun-Bau Rt. az építé
si munkák kivitelezéséhez hasz
nálja fel az új gyár termékeit. El
sősorban azt tervezik, hogy spe
ciális adalékanyagokkal készülő 
frissbetont értékesítenek ma
gyarországi vevőknek. Straté
giai cél, hogy a magyarországi 
piacon egyre több betonelemet 
adjanak el. A társaság arra szá
mít, hogy hazánk uniós csatla
kozása után jelentősen élénkül
nek az építkezések, és ez folya
matosan bővülő piacot teremt a 
cég termékeinek is. (VG)

Ebben az évben mintegy 30 szá
zalékos forgalomnövekedést ter
vez az ásványvíz-palackozással 
foglalkozó Borsodi Víz Kft., 
amely az elmúlt évben 98 m illió 
forintos árbevételt ért el -  közöl
te Udzeliné Murányi Enikő, a 
társaság cégvezetője. A kft. az 
idén új arculattal jelenik meg, és 
jelentős beruházások előtt áll. 
Már elkezdték az 1500 négyzet- 
méter alapterületű üzemcsarnok

|  FEJLESZTÉSI TERVEK

»  30 százalékos forgalomnövelés 
»  új arculat 
»több beruházás 
»  eszközbeszerzések

Forrás: VG

felújítását és új, korszerű üveg
mosó és címkézőgép beállítását 
tervezik. A berendezések be
szerzésére 70-80 m illió  forintot 
fordít a társaság. Bővítik az eny
hén szénsavas ásványvizek kí
nálatát is, és az EU-s elvárások
nak megfelelően növelik az üve
ges termékek arányát, jelenleg

nyolcféle kiszerelésben állítják 
elő az ásványvizeket.

A cég legfontosabb értékesí
tési körzete Északkelet-Magyar- 
ország, de a termékek jelen van
nak a Dunántúlon és Budapes
ten is, ahol a társaságnak raktá
ra is van. Országszerte több 
száz kisebb boltot és nagyobb 
kereskedelmi láncot szolgálnak 
ki. Az elmúlt évben mintegy há
rom millió lite r ásványvizet pa
lackoztak. Jelenleg 22 fővel vég
zik a termelést, de a kereslet nö
vekedésével a nyári hónapok
ban tovább bővítik a létszámot. 
A borsodi víz a felszín alatt 
mintegy 250 méterre elhelyez
kedő vízzáró rétegek közötti, 
nagy tisztaságú vízadó helyről 
nyeri az utánpótlást. Több m int 
30 éve változatlan összetételben 
kerül a felszínre. Az 1993-ban 
alakult, 100 százalékban ma
gyar magántulajdonban lévő 
társaság célja az 1968-tól keres
kedelmi forgalomban lévő, „Bor
sodi Víz” márkanevű, magas só
tartalmú ásványvíz kitermelése 
és forgalmazása. (VG)

Felújítás előtt a 
L’H u illier- Coburg-kastély
M U N K A T Á R S U N K T Ó L _____

Jelentős fellendülést hozhat a 
11 ezer lakosú Edelény idegen- 
forgalmában a minőségi or
szágbemutatás programjában 
is szereplő L’Huillier-Coburg- 
kastély felújítása. Magyaror
szág hetedik legnagyobb, csak
nem 8 ezer négyzetméter alap- 
területű, 106 szobás barokk-ro
kokó stílusú kastélya 2001-ben 
kerü lt a Műemlékek Á llam i 
Gondnokságához (MÁG). Az 
épület csupán három éve láto
gatóható, de azóta évről évre 
többen keresik fel a kastélyt. 
Az épület teljes felújításához 
mintegy 1,5 m illiárd forintra 
lenne szükség, eddig azonban 
e célra évente csupán néhány 
tíz m illió forint jutott -  mondta 
Dobó Ágota, a MÁG általános 
igazgatóhelyettese.

gálás 1986-ban fejeződött be, 
amikor kiürítették a kastélyt, és 
megkezdődött az épület tudo
mányos kutatása, értékeinek 
felmérése. Ekkor hasznosítási 
tervek is készültek.

A csaknem 280 éves műem
lék épületet a kulturális közcél 
szempontjából kiemelt jelentő
ségű kastélyok közé sorolták, 
ami azt jelenti, hogy állami tu
lajdonban marad. Eddig első
sorban az állagmegóvó munká
latokat végezték el, felújították 
a tetőszerkezetet, kicserélték a 
nyílászárókat, illetve néhány 
helyen burkolatot cseréltek. Je
lenleg a kastélyt -  például tájé
koztató irodák kialakításával - 
megpróbálják látogatóbaráttá 
tenni.

Az épület faszerkezeteit vizs
gáló szakvélemény és a falkép
restaurátori helyreállítási ja

Fellendítheti az idegenforgalmat a kastély rekonstrukciója

Az edelényi kastélyt báró 
L’H uillier Ferenc tábornok épít
tette 1727-28-ban a Bódva-pa- 
tak által körülölelt kis szigetre. 
A XIX. században a Szász- 
Coburg-Gothai hercegi család 
birtokába került. Az épület egy 
részét 18ól-ben a járásbíróság 
céljaira engedték át. 1910-ben a 
tetőszerkezetet átalakították, 
megváltoztatva az eredeti építé
szeti megjelenést. Az első világ
háború alatt a Bódvavölgyi Bá
nyatársaság bérelte a kastélyt: 
ez idő alatt számos rongálás tör
tént. Az ingatlan 1928-ban az 
Igazságügyi Minisztérium tu
lajdonába került. A második v i
lágháború után több lakás, óvo
da és a járási ügyészség kapott 
helyet az épületben, a parkban 
pedig sportpálya létesült. A ron

vaslat elkészült, míg a geodé
ziai felmérés és a kerttörténeti 
kutatás most folyik. Ezután 
kezdődhet a kert rekonstrukci
ójának tervezése. A kastély kö
rü li drótkerítést kijavították, és 
a teljes körű vagyonvédelem is 
biztosított. így elkerülhető a ko
rábbiakban többször előforduló 
rongálás.

Az átfogó helyreállítási terv 
elkészítése is megkezdődött: a 
közeljövő legfontosabb feladata 
a hasznosítási elképzelések k i
dolgozása lesz. Dobó Ágota el
mondta: a felújításhoz brüssze
li forrásokat is szeretnének 
szerezni. Az idén már komoly
zenei koncerteket is rendeznek 
a kastélyban, és a MÁG tervei 
szerint jövőre felgyorsul a re
konstrukció is.

N E P T V J Családi- és társasházak, lakóparkok, 
garázsok szerkezeti elemeinek gyártása, 
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